
P r o t o k ó ł  nr XXII/08 

z XXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku,  
która odbyła się w dniu  24 kwietnia 2008r.  
w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku 

 

Sesja  rozpoczęła  się o godz. 1205. 

 

1. Otwarcie XXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia  sesji   dokonał  Przewodniczący   Rady  Miejskiej  w  Kłodzku Pan 

Henryk Urbanowski  mówiąc: „Otwieram XXII sesję Rady Miejskiej  w Kłodzku”.  

Pan Przewodniczący przywitał Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Bogusława Szpytmę, 

Zastępców Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Witolda Krzelowskiego oraz Pana Ryszarda 

Wójcika, radnych, kierowników i pracowników urzędu miasta, mieszkańców Kłodzka oraz 

wszystkich przybyłych na obrady XXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

 

2. Stwierdzenie waŜności sesji. 

Na podstawie listy obecności  Przewodniczący stwierdził, iŜ w sesji bierze udział 18  

radnych, co stanowi wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Radny Pan Zdzisław Duda przybył o godz. 1210 natomiast radny Pan Janusz Kocoń  

o godz. 1230. Wówczas stan rady wynosił 20 radnych.  

Nieobecny podczas całej sesji radny Pan Maciej AwiŜeń.  

 

Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski przed realizacją kolejnych punktów porządku 

obrad poprosił Pana Adam Kowalskiego – Przewodniczącego Kłodzkiej Rady Sportu 

działającej przy Burmistrzu Miasta o przedstawienie osiągnięć sportowych druŜyny 

chłopców ze Szkoły Podstawowej Nr 3, którzy brali udział w mistrzostwach w piłce ręcznej 

Województwa Dolnośląskiego w kategorii szkół podstawowych. 

Pan Adam Kowalski poinformował, iŜ druŜyna chłopców ze Szkoły Podstawowej nr 3 

brała udział w wojewódzkich mistrzostwach piłki ręcznej, których finał odbywał się  

w Głogowie, pokonali druŜyny z Wrocławia, Głogowa i Lubania zdobywając mistrzostwo  

i złoty medal. 

Pan A. Kowalski przedstawił Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 3 Panią Dorotę 

Ręczkowską,  trenera druŜyny Pana Konstantego Miodka oraz bezpośredniego 

opiekuna Pana Kazimierza Kahel.  

Następnie przedstawił druŜynę złotych medalistów: 
Bramkarze: Piotr Sochacki i Tomasz GwiŜdŜ,  
Mateusz Decker 
Damian Durasiewicz – najlepszy strzelec mistrzostw 
Michał Bednarek – najlepszy zawodnik 
Adam Musik 
Bartosz Mielnik 
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Łukasz Pleban 
Miłosz Górecki 
Jakub Tomaszewski 
Marcin Chmiel 
Daniel Gac 
Mateusz Ilski 
Grzegorz Bednarski 
 
Złoci medaliści otrzymali drobne upominki od Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Bogusława 

Szpytmy oraz serdeczne Ŝyczenia wytrwałości i dalszych sukcesów sportowych. 

Przewodniczący Rady Pan Henryk Urbanowski w imieniu wszystkich radnych złoŜył 

chłopcom gratulacje Ŝycząc złotego medalu w zawodach ogólnopolskich.  

Radny Pan Adam Kwas w imieniu starszych sportowców Kłodzka pogratulował sukcesu 

Ŝycząc wygrania mistrzostwa Polski. 

Podziękowania skierowane do chłopców, a przede wszystkim do trenerów złoŜyła 

Dyrektor szkoły Pani Dorota Ręczkowska. 

Złoci medaliści otrzymali gromkie brawa od zgromadzonych na obradach XXII sesji Rady 

Miejskiej. 

 

Radny Pan Stanisław Ferenc złoŜył wniosek o uczczenie minutą ciszy: rocznicy Katynia, 

rocznicy powstania w Getcie Warszawskim oraz pamięci dzieci, które tragicznie zginęły  

w wyniku utonięcia w Nysie Kłodzkiej. 

Pan Przewodniczący poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie minutą ciszy powyŜszych 

tragedii. 

 

2. Wybór sekretarza sesji. 

Przewodniczący Pan H. Urbanowski zaproponował na sekretarza sesji radną Panią 

Jolantę Kobak, innych propozycji nie zgłoszono. Rada jednogłośnie 19 głosami „za”, 

poparła kandydaturę radnej, tym samym powołując ją na sekretarza obrad XXII sesji 

Rady Miejskiej w Kłodzku.  

 
4. Zatwierdzenie porządku obrad sesji. 

Pan Przewodniczący poinformował, iŜ wpłynął wniosek od Burmistrza Miasta Kłodzka  

o wprowadzenie do porządku obrad trzech projektów uchwał; 

- w sprawie odwołania Sekretarza Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 196, 

- w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub 

roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na 

terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 198, 

- w sprawie zaciągnięcia preferencyjnego kredytu na pokrycie kosztów przygotowania 

projektów (dokumentacji) inwestycji komunalnych przewidzianych do współfinansowania 

z funduszy Unii Europejskiej – FRIK, druk nr 197. 
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Argumentując wprowadzenie projektu uchwały w sprawie odwołania sekretarza Pan 

Burmistrz wyjaśnił, iŜ jest to decyzja personalna ocenił, iŜ potrzebuje innej osoby do 

pełnienia tej funkcji.  

Pan Przewodniczący poddał więc pod głosowanie zaproponowane wnioski: 

� Wprowadzenie projektu uchwały w sprawie odwołania Sekretarza Gminy Miejskiej 

Kłodzko, druk nr 196. 

Głosowanie: za - 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

� Wprowadzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 198, 

Głosowanie: za - 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

� Wprowadzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia preferencyjnego kredytu na 

pokrycie kosztów przygotowania projektów (dokumentacji) inwestycji komunalnych 

przewidzianych do współfinansowania z funduszy Unii Europejskiej – FRIK, druk nr 197. 

Głosowanie: za - 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

 

Następnie Pan Przewodniczący poinformował, iŜ otrzymał wniosek Pana Burmistrza  

i Komisji Edukacji i Kultury o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały w sprawie 

powołania spółki z ograniczoną odpowiedzialnością Twierdza Kłodzka z siedzibą  

w Kłodzku, druk nr 189.  

Wpłynął równieŜ wniosek Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia zmiany „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 

zabudowy mieszkaniowej obszaru osiedla „Owcza Góra” w Kłodzku, druk nr 194 oraz 

projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany części „Miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu połoŜonego między: Rzeką Nysą 

Kłodzką, ulicą Śląską terenami kolei, ulicą Wojciecha Korfantego, Rzeką Nysą Kłodzką, 

ulicą Podgrodzie, granicami fortu Owcza Góra, zabudową przy ulicy Śląskiej, ulicą Karola 

Miarki, ulicą Henryka Sienkiewicza, ulicą Kwiatową, potokiem Jawornik, granicami miasta, 

terenami wojskowymi ulicą Stanisława Wyspiańskiego w Kłodzku” oraz części 

„Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu zabudowy mieszkaniowej 

obszaru osiedla „Owcza Góra” w Kłodzku” w zakresie zmiany przeznaczenia terenów 

bezpośrednio przyległych do fortu Owcza Góra oraz terenów przy ulicy Śląskiej, druk nr 

195. 

Radny Pan Zygmunt śerkowski wyjaśnił, iŜ komisja szczegółowo zajęła się omawianiem 

powyŜszych projektów uchwał. Propozycja zdjęcia ich z porządku obrad wynikała z faktu, 

iŜ nie otrzymano opinii prawnej dlaczego przystępuje się do zmiany planu, brakowało teŜ 

opinii komisji urbanistycznej jakie są powody zmiany planu. Po otrzymaniu tych 
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informacji i aktualnych map z pewnością powróci się do ponownego rozpatrzenia 

projektów uchwał i wydania stosownych opinii.  

Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski  poddał pod głosowanie: 

� wycofanie projektu uchwały w sprawie powołania spółki z ograniczoną 

odpowiedzialnością Twierdza Kłodzka z siedzibą w Kłodzku, druk nr 189.  

Głosowanie: za- 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

� wycofanie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany 

„Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu zabudowy mieszkaniowej 

obszaru osiedla „Owcza Góra” w Kłodzku, druk nr 194. 

Głosowanie: za- 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

� wycofanie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany części 

„Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu połoŜonego między: Rzeką 

Nysą Kłodzką, ulicą Śląską terenami kolei, ulicą Wojciecha Korfantego, Rzeką Nysą 

Kłodzką, ulicą Podgrodzie, granicami fortu Owcza Góra, zabudową przy ulicy Śląskiej, 

ulicą Karola Miarki, ulicą Henryka Sienkiewicza, ulicą Kwiatową, potokiem Jawornik, 

granicami miasta, terenami wojskowymi ulicą Stanisława Wyspiańskiego w Kłodzku” oraz 

części „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu zabudowy 

mieszkaniowej obszaru osiedla „Owcza Góra” w Kłodzku” w zakresie zmiany 

przeznaczenia terenów bezpośrednio przyległych do fortu Owcza Góra oraz terenów przy 

ulicy Śląskiej, druk nr 195. 

Głosowanie: za- 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Wniosek przyjęto.  

Więcej uwag do porządku obrad nie wniesiono zatem Pan Przewodniczący poddał pod 

głosowanie przyjęcie całego porządku obrad wraz z naniesionymi poprawkami. 

Głosowanie: za- 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Porządek obrad został przyjęty i przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie XXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 
2. Stwierdzenie waŜności sesji. 
3. Wybór sekretarzy sesji. 
4. Zatwierdzenie porządku obrad sesji. 
5. Zatwierdzenie protokołu z XXI sesji.  
6. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z prac między sesjami. 
7. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 

2007 rok. 
a) wystąpienie Burmistrza Miasta Kłodzka, 
b) opinia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku o wykonaniu budŜetu Gminy 

Miejskiej  Kłodzko za 2007 rok, 
c) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o przedłoŜonym przez burmistrza 

sprawozdaniu z wykonania budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2007 rok, 
d) dyskusja. 
8. Absolutorium dla Burmistrza Miasta Kłodzka z wykonania budŜetu Gminy 

Miejskiej Kłodzko za 2007r. 
a) wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta 

Kłodzka  z wykonania budŜetu za 2007r., 
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b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie 
udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka, 

c) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka, 
druk nr 192. 

9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr LX/464/2006 Rady Miejskiej w Kłodzku  
z dnia 26 października 2006r. w sprawie regulaminu udzielania pomocy materialnej  
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Miejskiej  
w Kłodzku, druk nr 190. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania ze stołówek zorganizowanych  
w szkołach oraz odpłatności za obiady w stołówkach prowadzonych przez Gminę 
Miejską Kłodzko, druk nr 191. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 
2008 rok, druk nr 193. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie odwołania Sekretarza Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 
196. 

13. Podjęcie uchwały sprawie udzielenia dotacji celowej u na prace konserwatorskie, 
restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków  
i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 198. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia preferencyjnego kredytu na pokrycie 
kosztów przygotowania projektów (dokumentacji) inwestycji komunalnych 
przewidzianych do współfinansowania z funduszy Unii Europejskiej – FRIK, druk nr 
197. 

15. Interpelacje i zapytania radnych.  
16. Wnioski i oświadczenia radnych.  
17. Sprawy róŜne. 
18. Zakończenie sesji. 
 
 
6. Zatwierdzenie protokołu z XXI sesji.  

Uwag do protokołu z XXI sesji nie wniesiono, przyjmując go jednogłośnie 20 głosami „za” 

 
7. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z prac między sesjami (zał. nr 1). 

Radna Pani Zdzisława Górska poruszyła problem budowy placów zabaw. 

W sprawozdaniu burmistrza jest informacja, iŜ planuje się budowę nowych placów, 

natomiast nie ujęto dokończenia budowy placu zabaw przy ul. Skośnej. 

Radna Pani Celina Włodarczyk zapytała o punkt VI ppkt 1 na str. 4 – dlaczego 

przeprowadza się remont kapitalny lokalu w budynku, który był wybudowany po powodzi 

czyli niespełna 10 lat temu, Pani radna pyta czy tak znacznemu zniszczeniu uległ ten 

lokal, Ŝe wymaga kapitalnego remontu.  

Kolejna sprawa to punkt IX ppkt 3 – czyli budowa placów zabaw. Pani  radna uwaŜa, Ŝe 

gmina powinna dbać o jeden plac zabaw na osiedlu Kruczkowskiego, który jest połoŜny 

na gruncie gminnym, natomiast spółdzielcy, a jest ich w tej okolicy około 4 tys., co 

miesiąc w opłatach wnoszonych do Spółdzielni Mieszkaniowej płacą na tzw.  fundusz 

społeczno – wychowawczy i to właśnie ten fundusz powinien zabezpieczać naszym 

dzieciom tą infrastrukturę czyli place zabaw. Pani radna śmie twierdzić, iŜ zakamuflowano  

w tych wydatkach dotację dla Spółdzielni Mieszkaniowej.  
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Pani C. Włodarczyk poprosiła równieŜ o szersze informacje na temat podpisania umowy 

partnerskiej z uczestnikami programów finansowanych przez Unię Europejską oraz  

o informację dotyczącą koncepcji budowy krytej pływalni w Kłodzku.  

Radny Pan Zygmunt śerkowski równieŜ poprosił o szersze informacje na temat budowy 

krytej pływalni, jaki jest projekt i planowana lokalizacja.  

Radny Pan Zdzisław Duda odniósł się do tematu budowy placu zabaw uwaŜa, iŜ 

zasadnym byłoby najpierw dokończenie budowy rozpoczętych placów zabaw, a dopiero 

później rozpoczynanie nowych zadań. 

Radna Pani Teresa Ludwin poprosiła o więcej informacji na temat programu 

profilaktyczno – szkoleniowego dla osób zajmujących się wychowaniem dziecka  

w rodzinie – szkoła rodziców. Prosi o podanie kto się tym zajmuje. 

11 marca 2008r. odbyło się spotkanie Burmistrza ze starostą w sprawie rewitalizacji 

Kłodzkiej Starówki Radny Pan Eugeniusz Bednarczyk pyta czy nie powinien być zapis, 

Ŝe odbyło się spotkanie ze starostą w sprawie reanimacji starostwa, Pan radny zapytał 

równieŜ o to, jaki jest wynik spotkania z Dyrektorem Agencji Mienia Wojskowego.  

Pan Henryk Urbanowski Przewodniczący Rady odniósł się do budowy placów zabaw 

uwaŜa, Ŝe 4 place zabaw na osiedlu Kruczkowskiego dla 6 tys. mieszkańców to i tak jest  

za mało. Skoro gmina dofinansowuje ich budowę robi to dla społeczeństwa i są one 

potrzebne na kaŜdym jednym osiedlu.  

Radny Pan Zdzisław Duda zgodził się z Przewodniczącym, nie mniej jednak wychodzi  

z załoŜenia, iŜ realizacja budowy placów zabaw winna być przemyślana – naleŜy 

zakończyć rozpoczętą budowę, a dopiero później realizować kolejną inwestycję. Dlatego 

teŜ nic się nie stanie jeśli wybuduje się mniej o jeden plac na ulicy Rodzinnej,  

a w zamian za to  dokończy te, których  realizację juŜ rozpoczęto – takie rozwiązanie Pan 

radny uznaje za rozsądne. 

Radna Pani Celina Włodarczyk uznaje, iŜ place zabaw są potrzebne, pyta tylko dlaczego 

jako współwłaściciel terenu ma płacić za ten plac zabaw dwukrotnie: raz jako spółdzielca 

w comiesięcznym czynszu, a drugi raz jako podatnik.  

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma odnosząc się do budowy placów zabaw wyjaśnił, iŜ 

osiedle jest bardzo ubogie w zaplecze, dlatego w widoczny sposób naleŜy poprawić w tym 

obszarze infrastrukturę dotyczącą dzieci, a takŜe osób starszych. Planuje się zamontować  

ławki, zadrzewić ten teren parkową roślinnością. Pan Burmistrz dziękuje za sugestie ze 

strony radnych uwaŜa, Ŝe słusznym rozwiązaniem będzie dokonanie przesunięć  

w budŜecie w celu dofinansowania budowy placów zabaw.  

Odnośnie remontu lokalu przy ul. Warszawy Centrum Pan Burmistrz wyjaśnił, iŜ skoro 

ktoś w okresie 10 lat nie dokonywał w mieszkaniu Ŝadnych prac malarskich i nie odnawiał 

go to wiadomym jest, iŜ nadaje się ono do remontu. Przyznanie mieszkania do remontu 
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we własnym zakresie obniŜa koszty związane z przygotowaniem mieszkań. Ponadto jest 

duŜe zainteresowanie ze strony mieszkańców takimi właśnie lokalami.  

W temacie przygotowań do budowy krytej pływalni Pan Burmistrz podał, iŜ trwa etap 

zlecenia przygotowania koncepcji, która ma być gotowa do końca miesiąca maja. Planuje 

się basen o szerokości 16 metrów przy zachowaniu standardów Polskiego Związku 

Pływackiego. Basen o lustrze wody 400 m2 i około 250 m2 części rekreacyjnej. Lokalizacja 

obiektu planowana jest w środku osiedla przy Szkole Podstawowej Nr 3. Koncepcje  

budowy basenu będzie przygotowywał Pan Sokołowski nestor budowy polskich basenów, 

na 600 wybudowanych w Polsce przez ostatnie 20 lat uczestniczył w budowie 200. 

Międzynarodowy ekspert i znakomity fachowiec. W miesiącu maju Pan Burmistrz 

przedstawi pełną koncepcję oraz harmonogram działań.  

W odpowiedzi na pytanie radnego Pana Eugeniusza Bednarczyka Pan Burmistrz 

wyjaśnił, iŜ po kilku wizytach w Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad oraz w Agencji 

Mienia Wojskowego otrzymano informację, iŜ Agencja Mienia Wojskowego chce przekazać 

grunty albo Dyrekcji Dróg Krajowych albo do miasta, na gruntach tych ma powstać 

system spowolnienia, a więc zbudowanie tzw. agrafki, która będzie wymuszała na tirach 

do zjazdu na pas obok drogi i włączenie się po pewnym czasie na drogę główną co 

spowolni ruch. Podsumowując WAM chce przekazać grunty natomiast Dyrekcja Dróg 

Krajowych ma na nich wybudować spowalniacz, koncepcję na spowalniacz przygotowuje 

biuro projektów w Katowicach.  

W kwestii rewitalizacji kłodzkiej starówki i porozumienia ze starostwem Pan Burmistrz 

wyjaśnił, iŜ Starostwo prosiło o wpisanie ich do programu rewitalizacyjnego – na co 

miasto wyraziło zgodę, bowiem w ramach starania się o środki unijne zamierzają 

pozyskać fundusze na renowację arkad przy liceum ogólnokształcącym.  

Pani Jolanta Leszko – Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Kłodzku poinformowała, 

iŜ wspólnie z Burmistrzem Miasta, pełnomocnikiem ds. rozwiązywania problemów 

alkoholowych oraz Ośrodkiem Pomocy Społecznej postanowiono zrealizować program 

psychoedukacyjny dla 30 niewydolnych wychowawczo matek lub ojców, którzy mają 

trudności w wychowywaniu swoich dzieci lub teŜ radzenia sobie ze stresem  

i rozwiązywaniem innych problemów wychowawczych. Program rozpoczęto 3 tygodnie 

temu, trwać będzie 10 tygodni. Spotkania z rodzicami odbywają się w kaŜdy czwartek są 

monitorowane wspólnie przez OPS oraz pełnomocnika ds. rozwiązywania problemów 

alkoholowych. Pani J. Leszko dodała, Ŝe program cieszy się duŜym zainteresowaniem, 

beneficjenci szkolenia dziękują za jego organizację, bowiem korzystają nie tylko  

z pomocy w rozwiązywaniu problemów, ale jest to teŜ samoistna grupa wsparcia. Szkoła 

rodziców kończy się uzyskaniem certyfikatu – jest to dokument, który będzie istotny  

w róŜnych trudnych problemach sądowych i kuratorskich. Realizacja programu wg Pani 

Dyrektor jest pomysłem trafionym i bardzo sensownym. 
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Pan Burmistrz udzielił równieŜ wyjaśnień na temat podpisania umowy partnerskiej  

z uczestnikami programów finansowanych przez Unię Europejską. Są to dwa programy 

unijne w sumie na około 3 mln euro, jeden dotyczy oznakowania szlaków turystycznych, 

drugi program dotyczy rekonstrukcji bitew, w obydwu projektach miasto Kłodzko jest 

partnerem wiodącym. 

Radny Pan Stanisław Ferenc powrócił do tematu placów zabaw, wyraŜając przy tym 

uznanie dla władz miasta za działania zmierzające do powstawania takich obiektów, 

według Pana radnego istotne jest to, aby nie dzielić dzieci na spółdzielców i nie 

spółdzielców - jeśli stworzy im się odpowiednie warunki będą wówczas przebywały na 

placu zabaw, a nie w środowisku gdzie jest alkohol i narkotyki.  

Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski nie stwierdził więcej głosów w dyskusji zatem 

zamknął realizację powyŜszego punktu porządku obrad.  

 
8. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 

2007 rok (zał. nr 2). 

a) wystąpienie Burmistrza Miasta Kłodzka, 

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma poinformował, iŜ zgodnie z art. 199 ustawy  

o finansach publicznych sporządzono w terminie sprawozdanie roczne z wykonania 

budŜetu gminy za rok 2007. Sprawozdanie zostało przekazane do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej i do Rady Miejskiej. Zawiera ono wszystkie niezbędne, określone 

przepisami dane oraz część opisową. Dane zawierają zestawienie dochodów i wydatków, 

odchylenia od wykonania planu dochodów i wydatków oraz ich przyczyny, realizację 

dochodów własnych z uwzględnieniem podstawowych dochodów podatkowych, a takŜe 

dochodów uzyskanych za gospodarowanie mieniem komunalnym, realizację planu 

wydatków inwestycyjnych, wynik budŜetu, stan zadłuŜenia z tytułu zaciągniętych 

kredytów oraz zobowiązań wymagalnych, realizację zadań zleconych i powierzonych  

z zakresu administracji rządowej oraz zadań realizowanych na podstawie porozumień 

między jednostkami samorządu terytorialnego. Realizacja budŜetu przebiegała 

prawidłowo, dochody zrealizowano w 99% które wyniosły 57 812 000,- w stosunku do 

2006 r. wzrosły o 8%, 60% dochodów gminy stanowią dochody własne około 36,5 mln. 

zł. W dochodach własnych największy udział mają dochody z tytułu udziału gminy  

w podatkach budŜetu państwa 43%, natomiast najniŜszy – podatki i opłaty pobierane 

przez urzędy skarbowe 7%. Podatki i opłaty lokalne stanowią 28% dochodów własnych. 

Wydatki zaś zrealizowano w 97% w stosunku do 2006 roku wzrosły o 4%. Wydatki 

majątkowe stanowią 10% wykonania wydatków ogółem, wydatki realizowano zgodnie  

z określonymi w budŜecie limitami. W 2007 roku nie zaciągnięto kredytu, natomiast 

zadłuŜenie z tytułu wcześniej zaciągniętych kredytów zmniejszyło się z 18 mln. zł  do 14 

mln. zł i czyli o 4 mln. 102 tys. zł w roku 2007. Wynik budŜetu na dzień 31 grudnia 

2007r. to nadwyŜka w kwocie 2 341 tys. zł. 
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Pan Burmistrz przypomniał, iŜ zaproponowany na początku kadencji budŜet i jego 

strategia została przyjęta przez Państwo radnych, a więc przez rok był czas na to, aby 

określić główne kierunki wydatków – i to się udało, wynikiem było nie podejmowanie 

waŜnych wysoko finansowanych zadań inwestycyjnych, udało się zmniejszyć dług – co 

było przygotowaniem do budŜetu na rok 2008, który jest juŜ budŜetem zupełnie innym, 

inwestycyjnym takim, w którym planuje się juŜ powaŜne inwestycje – i to Pan Burmistrz 

uwaŜa, za plus. Minusem jest z pewnością fakt, Ŝe zmiany budŜetowe następują w ciągu 

roku. BudŜet roku 2007 był pewną kotwicą, pewnym punktem zerowym dla zadań, które  

mają być realizowane w latach 2008 – 2010. Pan Burmistrz ocenia budŜet roku 2007 jako 

sensownie zrealizowany taki, który pozwoli na to, aby w tym roku myśleć bardzo śmiało 

np. o budowie krytej pływalni i innych zadaniach związanych z zagospodarowaniem 

twierdzy, z rozwojem miasta, z pieniędzmi na wydatki inwestycyjne. Dlatego Pan 

Burmistrz prosi o zaakceptowanie sprawozdania z realizacji budŜetu za 2007 rok.  

 

b) opinia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku o wykonaniu budŜetu 

Gminy Miejskiej  Kłodzko za 2007 rok (zał. nr 3), 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej radny Pan Adam Kwas odczytał opinię Komisji 

Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku z dnia 15 kwietnia 2008 roku w sprawie wykonania 

budŜetu za 2007 rok i udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka. 

Komisja Rewizyjna pozytywnie ocenia wykonanie budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 

2007 rok oraz składa wniosek do Rady Gminy Miejskiej Kłodzko o udzielenie absolutorium 

dla Burmistrza Miasta Kłodzka.  

c) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o przedłoŜonym przez burmistrza 

sprawozdaniu z wykonania budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2007 rok (zał. 

nr 4), 

Wiceprzewodniczący Pan Piotr Brzostowicz odczytał treść uchwały Nr III-71/08 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu w sprawie opinii  

o przedłoŜonym przez Burmistrza Miasta Kłodzka sprawozdaniu z wykonania budŜetu 

gminy za 2007 rok. Skład Orzekający RIO postanowił wydać pozytywną opinię  

o przedłoŜonym przez Burmistrza Miasta Kłodzka sprawozdaniu z wykonania budŜetu 

gminy za 2007 rok.  

 
d) dyskusja. 

Radna Pani Celina Włodarczyk w imieniu Platformy Obywatelskiej postanowiła dołoŜyć 

parę zdań do opinii jaką przedstawił Przewodniczący Komisji Rewizyjnej. Większość 

danych cyfrowych, które przytoczyła opinia Komisji Rewizyjnej ma rzeczywiście 

uzasadnienie w sprawozdaniu, co do samego sprawozdania i wykonania lewej i prawej 

strony spraw czysto rachunkowych nie ma Ŝadnych zastrzeŜeń. Nie wykonano niczego co 

skłoniłoby Regionalną Izbę Obrachunkową do wydania negatywnej opinii o realizacji 
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budŜetu za rok 2007. Przy czym Pani radna podkreśliła, Ŝe w pozytywnej opinii 

dotyczącej  realizacji budŜetu za rok 2007, skład orzekający RIO stwierdził, iŜ: przy 

formułowaniu pozytywnej opinii o sprawozdaniu z wykonania budŜetu gminy za 2007 rok 

skład orzekający kierował się podstawowym kryterium jakim jest przestrzeganie prawa 

przy wykonywaniu budŜetu gminy wskazując jednocześnie, iŜ ocena wydatkowanych 

środków pod kątem celowości i gospodarności naleŜy do wyłącznej właściwości Rady 

Gminy, czyli to co było w opinii nie ma podstaw dla RIO do usterkowania czegokolwiek. 

Natomiast my jako Rada tego miasta – stwierdza Pani radna Włodarczyk - wczytując się 

w sprawozdanie zauwaŜyliśmy wiele niepokojących zjawisk. I tak: dochody wykonane  

w roku 2007 wzrosły o kwotę 4 272 797,9gr w stosunku do realizacji budŜetu za rok 

2006 przy czym podkreślenia wymaga fakt, Ŝe wydatki w stosunku do roku 2006 wzrosły  

o 2 295 483,7gr przy czym tu jest wielkie zaniepokojenie części radnych. Z tych 

wydatków na same wynagrodzenia dokonano zwiększenia w stosunku do roku 2006  

o kwotę 2 422 678 zł. Kolejna sprawa to inwestycje, które zamknęły się kwotą 

4 532 614,67gr przy czym naleŜy stwierdzić, Ŝe kwota 1 749 039,11gr były to finanse 

zabezpieczone zarówno ze środków niewykorzystanych z roku 2006 jak równieŜ z dotacji 

unijnej na jedyną inwestycję, którą kończyliśmy rozłoŜoną na 3 kalendarzowe okresy tj. 

przebudowa trasy turystycznej szlak twierdzy kłodzkiej. JeŜeli tą kwotę od kwoty podanej 

jako zrealizowana w roku 2007 odejmiemy okaŜe się, Ŝe wykonaliśmy inwestycję czyli 

zadnia majątkowe na kwotę 2 783 575, 56gr co stanowi 5,1% ogólnych wydatków za 

cały rok 2007. W tych zadaniach majątkowych, które realizowano,  największym 

wydatkiem jest kwota 400 000 zł, która przeznaczona została na wykup prawa 

uŜytkowania wieczystego gruntów rolnych, które w przyszłości zostaną odrolnione i będą 

sprzedawane przypuszczalnie jako działki budowlane.  

Kolejna sprawa, która bardzo niepokoi to remonty dróg. Na remonty cząstkowe dróg 

wydatkowano kwotę 434 569 1 gr. ca stanowi 0,78 budŜetu jaki wydatkowano za cały 

rok. Przy czym dla porównania na promocję miasta i wydatki związane z turystyką 

wydaliśmy kwotę porównywalną 401,793 zł. Przy takiej gospodarce pan burmistrz 

stwierdził Ŝe zrealizowano budŜet - rzeczywiście zrealizowano, ale całą nadwyŜkę na 

którą liczono, Ŝe będzie poniewaŜ nie realizowano inwestycji w roku 2008 z gotowym 

groszem przystąpimy do realizacji inwestycji, które uznamy za niezbędna dla tego 

miasta. Doszło do wielkiego zawodu w tej materii, poniewaŜ wydatkowaliśmy na bieŜące 

potrzeby roku 2007 kwotę 55 471 010,3gr. Pani radna pyta jak będzie realizowany 

budŜet tego roku, bez zaciągania kredytów, czyli dochody własne oraz subwencje z 

budŜetu państwa powinny wynieść około 70 mln. abyśmy mogli realizować w części 

zadania przyjęte na rok 2008. Pani radna liczyła na większą gospodarność, na większą 

oszczędność, tu jednoznacznie wydatki rzędu 2 422 000 czyli zwiększenie na 

wynagrodzenia dla wszystkich zatrudnionych w samorządzie w tym roku ta kwota juŜ  
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1 stycznia była obowiązkową do wypłaty poniewaŜ podwyŜki zostały wykonane w roku 

2007. Pani radna sądzi, Ŝe realizacja budŜetu 2008 zmusi Pana Burmistrza do bardziej 

gospodarskiego i oszczędnego realizowania budŜetu, Ŝe nareszcie władze uznają za 

słuszne to co radni podnoszą co roku, jeŜeli sprzedajemy mienie gminne to powinno ono 

generować nowe mienie, nie zrobiono remontów chodników, nie wybudowano ani 

jednego lokalu socjalnego czy mieszkalnego. Fakt, Ŝe rachunki się zamknęły – to nie jest 

wielka satysfakcja i wielkie zadowolenie. Nie ma podstaw aby opinia Komisji Rewizyjnej 

jak równieŜ RIO była inna niŜ przed chwilą zaprezentowano.  

Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski stwierdził, iŜ Pani radna wymieniła kilka 

rzeczy, które Pan Przewodniczący pierwszy raz słyszy: w imieniu Klubu Komitetu 

Obywatelskiego – nie ma takiego Klubu, jest Klub Komitet Obywatelski PSL i KKO, 

prawidłowa nazwa to w imieniu radnych Komitetu Obywatelskiego – Pani Radna  

Celina Włodarczyk wtrąciła, iŜ powiedziała Platforma Obywatelska. 

Kontynuując Pan Przewodniczący przytoczył, iŜ Pani radna powołuje się na całą Radę, Ŝe 

my jako radni Rady Miejskiej w Kłodzku stwierdziliśmy – Pan Przewodniczący nie 

przyznaje się, Ŝe coś takiego stwierdził, prosi zatem, aby mówić w imieniu Klubu.  

Radna Pani Danuta Kołt chciała podziękować Pani radnej, za to, Ŝe wymieniła, Ŝe tylko 

część rady ma takie stanowisko jakie Pani radna wygłosiła. Czuje się w obowiązku 

powiadomić zebranych jak przebiegało posiedzenie Komisji Rewizyjnej w dniu 

15.04.2008r. OtóŜ wszystkie wnioski, które zostały tutaj przeczytane i złoŜone do opinii 

przeszły stosunkiem głosów 3 do 2, jedynie wniosek mówiący o absolutorium dla 

Burmistrza Miasta Kłodzka przeszedł jednomyślnie. Komisja przebiegała w dwóch 

etapach. W pierwszym etapie otrzymano 4 stronicowe wnioski przygotowane przez 

przewodniczącego, poproszono o przerwę w posiedzeniu komisji, aby była moŜliwość 

zapoznania się i ustosunkowania do tego. Cała komisja trwała 5 godzin jedynie wniosek  

o udzielenie absolutorium był jednomyślny.  

Radny Pan Zygmunt śerkowski wypowiedział się w imieniu Komitetu Obywatelskiego. 

Podziękował Panu Burmistrzowi za wykonanie budŜetu za 2007 rok. Radni Komitetu 

Obywatelskiego przyglądali się podczas prac komisji jak wygląda realizacja budŜetu, były 

uwagi krytyczne, równieŜ były zapytania, które Pan Burmistrz analizował i na bieŜąco 

zachodziły korekty w tych sprawach. Radni KO doceniają to co Pan Burmistrz robi  

w sprawie inwestycji szkolnych. Doceniają równieŜ pracę spółki Wodociągi Kłodzkie, która 

funkcjonuje na wysokim poziomie, a Pan Prezes Waldemar Bicz był w ciągłym kontakcie  

z Komisją Gospodarki Komunalnej, na bieŜąco zdawał sprawozdania z działalności spółki, 

prezentuje przez takie działanie wysoką klasę prowadzenia zakładu. Jeśli natomiast 

chodzi o budŜet roku 2007 to Komitet Obywatelski dostrzega dbanie o interesy miasta 

przez Burmistrza. Dochody jakie wypracowano Pan Burmistrz przeznacza na rozwój 

miasta w inwestycje, poza tym co do zarządzania miastem Burmistrz okazał się dobrym 
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gospodarzem, zatem Pan Radny Z. śerkowski gratuluje i dziękuje w imieniu Komitetu 

Obywatelskiego.  

Radny Pan Zdzisław Duda ze strony bezpieczeństwa miasta podziękował za bardzo 

dobrą pracę StraŜy Miejskiej, współpraca układała się równieŜ z Policją oraz StraŜą 

PoŜarną efekty są widoczne, a w niedługim czasie nasze bezpieczeństwo ulegnie 

poprawie. Prowadzone są prace nad róŜnymi formami programów, które usprawniałyby 

to bezpieczeństwo. Pan radny stwierdził, iŜ Komendant StraŜy Miejskiej i jego 

funkcjonariusze działają na wysokim poziomie, a w zakresie  bezpieczeństwa budŜet był 

dobrze realizowany. 

Radna Pani Danuta Kołt wspomniała, iŜ padły zarzuty pod adresem wydatkowania 

środków na  promocję miasta. Natomiast mieszkańcy miasta są bardzo wdzięczni  

i zobowiązali Panią radną, aby złoŜyła na ręce Pana Burmistrza i wysokiej Rady 

podziękowanie za tak dobrze zrealizowany budŜet. Za to, Ŝe miasto objęło dobrą drogę, 

dobrze się promuje i jest zauwaŜalne. Pani radna dziękuje bardzo w imieniu mieszkańców 

miasta Kłodzka. 

Radny Pan Adam Kwas jeśli dobrze pamięta to radna Włodarczyk wystąpiła w imieniu 

Platformy Obywatelskiej w związku z tym nie mówiła o Klubie. 

Radny Pan Adam Kwas odniósł się do wykonania budŜetu. Stwierdził, iŜ zdecydowanie 

wzrosły wydatki bo  aŜ o 3 mln 900 tys. zł i są to wydatki, które niczego trwałego nie 

zostawią. Regionalna Izba Obrachunkowa opublikowała zestawienie nakładów 

inwestycyjnych w całym Województwie Dolnośląskim. Kłodzko w gminach miejskich 

zajmuje szare miejsce  na końcu 27 na 37 miejskich gmin na Dolnym Śląsku. Miasto 

takie jak Bolesławiec, cierpiące na bezrobocie, wydaje na inwestycje w przeliczeniu na 

jednego mieszkańca 1 000 zł, w Kłodzku stać nas na 198 zł. To nie jest powód do chluby. 

Pyta więc Pan radny co po nas zostanie? Czego tak naprawdę dokonano?  Dla porównania 

miasto Bielawa – 254zł, Nowa Ruda – 418 zł na osobę w układzie czteroletnim. Radny 

Pan Adam Kwas uwaŜa, Ŝe naleŜy uderzyć się w pierś i przyjrzeć bardziej krytycznie 

budŜetowi miasta. Stwierdza, Ŝe nie rosną dochody ze źródeł zewnętrznych, ani teŜ 

dochody, które są dochodami własnymi i zaleŜą tylko od nas - organów gminy czyli 

Burmistrza i Rady. Podatek od nieruchomości spada o 650 tys. zł w przeciągu roku, 

dochody ze sprzedaŜy mienia teŜ są nie wykonane. NaleŜności nieściągnięte szacują się 

na 1 mln. zł. W 2006 roku uzyskano 1 mln. zł więcej dotacji – kwoty te dają 3 mln. zł, 

które nie wpłynęły do budŜetu miasta a wydatki wzrosły o kolejne 2 mln zł. Dlatego teŜ 

Pan radny prosi o refleksje o zastanowienie się nad tym jak  łatwo wydaje się pieniądze. 

KaŜdy ich che, ale naleŜy zadać sobie pytanie skąd przychody, gdzie są środki z funduszy 

unijnych czy z programów krajowych i pomocowych. To wszystko leŜy po stronie naszych 

menadŜerów i nas wszystkich – więc dziś nie moŜna mówić, Ŝe jest dobrze – stwierdza 

Pan a. Kwas.  
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W toku dalszej wypowiedzi radny poruszył kwestię sporządzenia programu 

oszczędnościowego dla gminy, dotowania do zakładów budŜetowych takich jak Biblioteka, 

która otrzymała łącznie 56gr na ksiąŜki na jednego mieszkańca.   

Pan radny zaapelował teŜ o budownictwo socjalne. Ponadto Komisja Rewizyjna wniosła  

o sporządzenie planu gospodarczego – zadanie leŜy po stronie Rady. Absolutną 

koniecznością jest równieŜ wprowadzenie budŜetu zadaniowego. Konieczne będzie 

zlecenie kontroli bieŜących wydatków na administrację publiczną, poniewaŜ wydatki te 

ciągle rosną i niestety nie są adekwatne do wykonanych zadań. Ponadto warunki, które 

podała Komisja Rewizyjna muszą być bezwzględnie spełnione, zwłaszcza jeśli chodzi  

o program oszczędnościowy.  

Radna Pani Celina Włodarczyk sprostowała, iŜ zarówno Pan Przewodniczący jak i radna 

Danuta Kołt usłyszeli to co chcieli usłyszeć, a czego Pani radna rzeczywiście nie 

powiedziała. Wypowiedziała się w imieniu radnych Platformy Obywatelskiej, nie gani teŜ 

wydatków na promocję i turystykę, są one małe. Pani radna porównała wydatki na 

remonty cząstkowe dróg i chodników, 434 569 zł na remonty cząstkowe dróg i 401 000zł 

na promocję i turystykę – w obydwu przypadkach powinno być więcej. Pani radna 

absolutnie nie negowała wydatków. W tabeli nr 13 na str. 67 bardzo ładnie został opisany 

budŜet OSiR. W ubiegłym roku dochody OSIR (z czego radna się cieszy) sięgały  

861 000 zł są to wpływy z tytułu obsługi szlaku turystycznego twierdzy oraz szlaku 

turystycznego trasy 1000lecia czyli tak duŜy dochód wypracował OSiR prowadząc 

działalność na twierdzy. Gdyby środki te rzeczywiście przeznaczono na określone 

inwestycje to Pani radna byłaby super zadowolona. Jednak wydatki majątkowe  

i inwestycyjne wyniosły w obydwu przypadkach 32 886,40,- co w porównaniu z kwotą 

862 tys. zł. Poza tym OSiR w 2007 roku otrzymał dotację z budŜetu gminy większą o 207 

tys. zł w stosunku do roku 2006 przy czym całe to zwiększenie nie wystarczyło na wzrost 

z tytułu wynagrodzeń. Porównując wydatki KOK, Biblioteki, Muzeum z wydatkami OSiR 

jednoznacznie moŜna stwierdzić, Ŝe tamte jednostki gospodarują bardzo skromnymi 

środkami realizując procentowo większe sprawy inwestycyjne. 

Radna Pani Danuta Kołt nawiązując do wypowiedzi radnej Pani Celiny Włodarczyk  

i zarzutów jakie padły pod adresem OSiR zapytała czy moŜna zadania powierzone OSiR  

porównać w jakimkolwiek miejscu z zadaniami jakie wykonuje np. Muzeum Ziemi 

Kłodzkiej. 

Radny Pan Stanisław Ferenc dokładnie pamięta jak Burmistrz przedstawiając swój 

program zaznaczył, iŜ rok 2007 będzie okresem przejściowym, czasem na gromadzenie 

środków, aby w kolejnym roku rozpocząć konkretne inwestycje. Zetem ewentualna 

krytyka moŜe mieć miejsce w przyszłym roku. Pan radny jest dumny za rok 2007 bowiem 

nikt nie wykaŜe cząstki działania na szkodę tego miasta, natomiast błędów nie popełnia 

ten, który nic nie robi.   
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Radny Pan Zdzisław Duda dodał, iŜ w ubiegłym roku zmalał dług publiczny – co równieŜ 

zasługuje na uznanie. 

Radny Pan Janusz Kocoń w imieniu Klubu Radnych Przyjazne Kłodzko poinformował, iŜ 

po zapoznaniu się z opiniami Regionalnej Izby Obrachunkowej i Komisji Rewizyjnej 

oświadczył, Ŝe będą głosowali za udzieleniem absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka, 

jednocześnie zaznaczając konieczność realizacji wniosków zawartych w protokole Komisji 

Rewizyjnej z dnia 15 kwietnia br.  Pan radny zapytał teŜ jak Pan Burmistrz zamierza 

realizować zadania, które przeszły na rok 2008.  

 Burmistrz Miasta Pan Bogusław Szpytma podziękował za wszystkie głosy  

w dyskusji. Trudno jest skomentować niektóre, bo gdyby burmistrz miał takie podejście 

jak przewodniczący Komisji Rewizyjnej to nie zaczęto by nic robić, wypada na to, Ŝe 

miasto jest nie do ruszenia, a z tym Pan Burmistrz się nie zgadza, będzie robił wszystko, 

aby drobnymi krokami iść do przodu. To, Ŝe chodniki są dziurawe i Ŝe drogi są 

remontowane w róŜnych miejscach jest to kwestia określonej polityki, wyboru miejsc, 

które mogą być wcześniej czy później remontowane. Nie zgadza się Burmistrz ze 

stwierdzeniem, Ŝe wzrosły wynagrodzenia – wynika to z rozporządzeń ministerialnych. Co 

do inwestycji Pan Burmistrz przypomniał, iŜ planowano w ubiegłym roku, Ŝe nie podejmie 

się duŜych inwestycji i dlatego wskaźniki gmina śarów ma wysokie, ale nie wiadomo czy 

jest szczęśliwa z tego powodu, bo jest tam zarząd komisaryczny. Burmistrz chce 

prowadzić budŜet zrównowaŜony. Nie będzie teŜ tak, Ŝe inwestycje zostaną zrealizowane 

w tym roku, przy akceptacji budŜetu widać jak te zadania się rozkładają. Jeśli gmina 

uzyska w tym roku zgodę na budowę krytej pływalni to będzie ogromny sukces. W roku 

2007 spłacono 4 mln długu było 18 jest 14 co daje zupełnie inny start. Pan Burmistrz 

będzie czuwał nad bezpieczeństwem wskaźników. Były przykłady, Ŝe OSiR nie inwestuje 

– Pan Burmistrz przypomniał, iŜ przy organizacji imprez w rynku OSiR z własnej 

inicjatywy wybudował 20 jarmarcznych kramów, gospodarczym sposobem i własnym 

wysiłkiem, teraz są one wynajmowane i przynoszą dochody. Oszczędzono na telefonii, na 

papierze, na kosztach związanych z obsługą urzędu.  

Pan Burmistrz oczekuje teŜ ze strony radnych określonych sugestii i sygnałów w temacie 

poszczególnych inwestycji. Jeśli są jakiekolwiek propozycje to na nie oczekuje, a nie tylko 

na pretensje, Ŝe coś się nie udało. Pan Burmistrz podziękował za głos radnej Pani Celiny 

Włodarczyk przyznał, iŜ rzeczywiście tak jest, Ŝe przychody OSiR-u związane  

z zarządzaniem twierdzą powinny być wykorzystane na inwestycje i stąd jest ruch 

utworzenia spółki w której będą przychody i będzie moŜna finansować nie z budŜetu 

miasta tylko z przychodów z twierdzy np. inwestycję kolej gondolowa. Jednak 

zrozumienie jest niewielkie bowiem odsuwa się uchwałę dot. powołania spółki, która ma 

tylko kierunkowy charakter. Pan Burmistrz namawia do tego, aby patrzeć na budŜet roku 

2008 jako budŜet wieloletni. 
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Podziękował za wszystkie głosy w dyskusji prosząc, aby wszelkie sugestie zgłaszać jeśli 

okaŜą się potrzebne i sensowne. Zdaniem Pana  Burmistrza nie ma powodów ani do 

euforii ani do zaciemniania rzeczywistości, jest jak jest, działamy w pewnej określonej 

rzeczywistości na pewno z dnia na dzień Kłodzko się nie zmieni. Mieszkańcy z pewnością 

dostrzegają pewne symptomy zmian i naleŜy iść w tym kierunku, dać ludziom nadzieję  

a nie tylko czarnowidztwo, Ŝe jest źle, będzie źle i  czeka nas czarna przyszłość – Pan 

Burmistrz nie zgadza się na takie argumenty, Kłodzko czeka dobra przyszłość  

i gwarantem takiej przyszłości są radni oraz ci, którzy odpowiadają za rozwój miasta. 

 Radny Pan Leszek Michalski nie chciałby, aby pozostać w przekonaniu, Ŝe 

przychody z twierdzy w wysokości 707 740zł są czystym dochodem, musi na nie 

pracować sporo osób. Z drugiej strony do tych przychodów naleŜy przystawić koszty 

funkcjonowania tak ogromnego obiektu. NaleŜy mieć świadomość tego, Ŝe OSiR wiosną 

roku 2007 przyjął obszar dwukrotnie większy niŜ ten, którym zarządzał wcześniej, jak 

równieŜ w miesiącu czerwcu teren Owczej Góry  i tam Ŝadnych przychodów nie ma, tam 

są tylko i wyłącznie koszty. Państwo radni uczestniczyli juŜ kilkakrotnie na twierdzy 

kłodzkiej i wizytowali  obiekty, stąd wiedzą ile zostało zrobione, a nie stało się to za 

darmo. Dlatego teŜ nie moŜna się łudzić, Ŝe 700 000 zł z przychodów twierdzy to jest 

czysty dochód, który moŜna kierować z powodzeniem na inwestycje. Póki co twierdza nie 

jest i nie będzie kurą znoszącą złote jajka na to długie lata trzeba będzie jeszcze 

pracować. Wprawdzie wszyscy mają taką wizję, ale niestety na dzień dzisiejszy są tam 

potrzebne większe wydatki niŜ przychody. Nie moŜna się łudzić, Ŝe z przychodów 

wypracowanych przez twierdzę zarobimy choćby na istotny wkład własny w projekty, 

które mają być tam realizowane.  

 Radny Pan Adam Kwas odnosząc się do wypowiedzi Pana Burmistrza wyjaśnił, iŜ 

przytoczył porównania nakładów inwestycyjnych w poszczególnych miastach, aby 

zobrazować sytuację jaka jest w mieście Kłodzku na tle innych gmin. Analiza tych danych 

zmusza do refleksji nad ogólnymi kosztami ponoszonymi przez budŜet miasta Kłodzka  

zwłaszcza, Ŝe instytucje, które korzystają z budŜetu gminy niejednokrotnie niewiele do 

niego wnoszą, a mają tylko roszczenia.  O ile twierdza jest droga to naleŜy się zastanowić 

na co nas stać, określić limity wydatków, bowiem nie moŜna w nieskończoność 

inwestować. Dlatego teŜ była dosyć sceptyczna decyzja radnych jeśli chodzi o kierunkową 

uchwałę w sprawie utworzenia spółki.   

 Zastępca Burmistrza Pan Ryszard Wójcik przypomniał, iŜ jako radny pamięta 

jak zawzięcie dyskutowano na temat planowanych inwestycji na rok 2007 i zgodzono się 

po kilkutygodniowej dyskusji, Ŝe minimalizuje się plan wydatków, do 2,7mln. zł. dlatego, 

Ŝe spłata 5 ml. zł kredytu to jest równieŜ wydatek inwestycyjny tylko za kogoś kto tę 

inwestycję wykonał. Kredytu nie moŜna traktować w oderwaniu, bo niejednokrotnie 

przeznaczony jest on na wydatki inwestycyjne.  
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 Na tym Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski zamknął dyskusję nad 

sprawozdaniem z wykonania budŜetu gminy za 2007 rok.  

Radny Pan Adam Kwas poprosił o 15 minut przerwy w obradach sesji. 

Pan Przewodniczący przychylił się do wniosku radnego i ogłosił przerwę w obradach od 

godz. 1435 do godz. 1450. 

 
8. Absolutorium dla Burmistrza Miasta Kłodzka z wykonania budŜetu Gminy 

Miejskiej Kłodzko za 2007r. 

a) wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 

Burmistrzowi Miasta Kłodzka  z wykonania budŜetu za 2007r. (zał. nr 5), 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej radny Pan Adam Kwas odczytał wniosek Komisji  

o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka. 

b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej  
w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka (zał. nr 
6), 

Wiceprzewodniczący Pan Piotr Brzostowicz odczytał treść uchwały Nr III-72/08  

Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej postanowił wydać pozytywną opinię  

o wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka.  

c) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta 

Kłodzka, druk nr 192 (zał. nr 7). 

Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski poddał po głosowanie projekt uchwały 

znajdujący się na druku nr 192 w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta 

Kłodzka, pytając kto z państwa radnych jest za udzieleniem absolutorium Burmistrzowi 

Miasta Kłodzka za rok budŜetowy 2007,  

Głosowanie: za - 17, przeciw – 0, wstrzymało się -2, (w trakcie głosowanie dwóch 

radnych było nieobecnych). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/188/2008 (zał. nr 8). 

Pan Przewodniczący stwierdził, Ŝe na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 4 ustawy z dnia 8 

marca 1990r. o samorządzie gminnym (tekst jednolity Dz. U. z 2001r., Nr 142, poz. 1591 

z późn. zm.)  w związku z art. 199 ust. 3 ustawy z dnia 30 czerwca 2005r. o finansach 

publicznych (tekst jednolity Dz. U. z 2005r., Nr 249, poz. 2104 z późn. zm.) Rada 

Miejska w Kłodzku po rozpatrzeniu sprawozdania z wykonania budŜetu gminy za rok 

2007 udziela absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka za rok budŜetowy 2007. 

 Burmistrz Pan Bogusław Szpytma serdecznie podziękował za rzeczową dyskusję 

nad wykonaniem budŜetu i za zaakceptowanie wykonania budŜetu za rok 2007. 

 

Przerwa w obradach od godz. 1500 do godz. 1510 

 

9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr LX/464/2006 Rady Miejskiej  

w Kłodzku z dnia 26 października 2006r. w sprawie regulaminu udzielania 
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pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na 

terenie Gminy Miejskiej w Kłodzku, druk nr 190 (zał. nr 9). 

 Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan 

Eugeniusz Bednarczyk poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego 

projektu uchwały. 

 Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury radny Pan Leszek Michalski 

poinformował, iŜ komisja wydała pozytywną opinię do powyŜszego projektu uchwały 

uwzględniając zgłoszoną autopoprawkę, bowiem błędnie wpisano w druku nr 190 nr 

uchwały, autopoprawka koryguje błąd więc naleŜy głosować druk nr 190 zawarty na 

autopoprawce. 

Radni nie wnieśli uwag ani zapytań, zatem Pan Przewodniczący poddał pod głosowanie 

podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XLIII/359/2005 Rady Miejskiej  

w Kłodzku z dnia 27 października 2005r. w sprawie regulaminu udzielania pomocy 

materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy 

Miejskiej w Kłodzku. 

Głosowanie: za – 17, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/189/2008 (zał. nr 10). 

 
10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania ze stołówek 

zorganizowanych w szkołach oraz odpłatności za obiady w stołówkach 

prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 191 (zał. nr 11). 

 Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan 

Eugeniusz Bednarczyk poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego 

projektu uchwały. 

 Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury radny Pan Leszek Michalski 

poinformował o pozytywnej opinii komisji do projektu uchwały znajdującego się na 

druku nr 191, członkowie komisji uznali, Ŝe stawka 3,80gr za surowiec do sporządzenia 

posiłku jest rozsądnym kompromisem pomiędzy moŜliwościami płatniczymi rodziców  

a realnymi potrzebami budŜetu. Pozytywną opinię wypracowano wspólnie z Komisją 

Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki.  

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono, zatem Pan Przewodniczący poddał go pod 

głosowanie. 

Głosowanie: za – 17, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/189/2008 (zał. nr 12). 

 
11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budŜetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko na 2008 rok, druk nr 193 (zał. nr 13). 

Przewodniczący Komisji BudŜetu radny Pan Eugeniusz Bednarczyk poinformował, iŜ  

w projekcie uchwały w tabeli dotyczącej wykazu zadań majątkowych wkradł się błąd 
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drukarski, w poz. 44 budowa cmentarza komunalnego w kolumnie 10 gdzie jest 5 000 zł 

naleŜy wpisać 300 000zł, a w kolumnie 11 gdzie jest 300 000 zł naleŜy skreślić i wstawić 

0. Biorąc tą poprawkę pod uwagę Komisja BudŜetu projekt uchwały na druku nr 193 

zaopiniowała pozytywnie.  

Pytań i zastrzeŜeń nie wniesiono. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie wniesioną poprawkę. 

Głosowanie: za – 18, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Głosowanie nad projektem uchwały wraz z przyjętą  poprawką. 

Głosowanie: za – 18, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/190/2008 (zał. nr 14). 

 
12. Podjęcie uchwały w sprawie odwołania Sekretarza Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 196 (zał. nr 15). 

Pytań do projektu uchwały nie stwierdzono. Pan Przewodniczący poddał go pod 

głosowanie. 

Głosowanie: za – 18, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/191/2008 (zał. nr 16). 

 

13. Podjęcie uchwały sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku 

wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej 

Kłodzko, druk nr 198 (zał. nr 17). 

 Przewodniczący Komisji BudŜetu radny Pan Eugeniusz Bednarczyk wyjaśnił, iŜ 

samego druku uchwały na posiedzeniu komisji nie było, nie mniej jednak członkowie 

posiadali wniosek ZOZ z pełną dokumentacją, tak więc mieli moŜliwość zapoznania się ze 

sprawą i po wnikliwej analizie wydano opinię pozytywną.  

 Radna Pani Celina Włodarczyk przypomniała, iŜ jest to zadanie, które winno być 

zrealizowane w roku ubiegłym w związku z tym, Ŝe wówczas ZOZ nie przystąpił do tego 

zadania teraz uruchamia się środki zabezpieczone w roku ubiegłym.  

 Radny Pan Zygmunt śerkowski wyjaśnił, iŜ członkowie Komisji Gospodarki 

Komunalnej podjęli dyskusję w temacie przyznania dotacji dla szpitala, nie odnotowano 

Ŝadnych przeszkód do jej przydzielenia. 

W związku z powyŜszym Pan Przewodniczący poddał projekt uchwały pod głosowanie. 

Głosowanie: za – 18, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/192/2008 (zał. nr 18). 

 
14. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia preferencyjnego kredytu na 

pokrycie kosztów przygotowania projektów (dokumentacji) inwestycji 
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komunalnych przewidzianych do współfinansowania z funduszy Unii 

Europejskiej – FRIK, druk nr 197 (zał. nr 19). 

Radny Pan E. Bednarczyk poinformował, iŜ Komisja BudŜetu w dniu dzisiejszym 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały znajdujący się z druku nr 197. 

Uwag i pytań nie stwierdzono, zatem Pan Przewodniczący H. Urbanowski przystąpił do 

głosowania. 

Głosowanie: za – 17, przeciw- 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XXII/194/2008 (zał. nr 20). 

 
15. Interpelacje i zapytania radnych.  
 
Jako pierwszy interpelację zgłosił radny Pan Tadeusz Kmiecik w następującej sprawie; 

Stan techniczny dróg  w mieście nie jest zadawalający. Dla przykładu wymienię tylko 

kilka ulic: Grunwaldzką, śeromskiego, Zamiejską i Walecznych, które są podziurawione, 

 a w niektórych miejscach wprost nieprzejezdne. Nie lepiej wyglądają nasze chodniki  

i dojścia do budynków.  

 Remonty bieŜące dróg i chodników są niezbędne, jeŜeli chcemy ulŜyć Ŝyciu 

mieszkańcom i zapewnić im minimum bezpieczeństwa. 

 Wiadomo, Ŝe potrzeby w tym zakresie są niewspółmierne do moŜliwości 

finansowych Urzędu Miasta.  

Ale skoro na określone roboty podjęliśmy zobowiązanie wobec mieszkańców  

i zapisali temat w budŜecie to niejako automatycznie staliśmy się zakładnikami swoich 

decyzji. Tymczasem wielkiego rozpędu w tym przedsięwzięciu jak na razie nie widać, 

pomimo, Ŝe warunki atmosferyczne w tym sezonie są wyjątkowo korzystne. 

 Myślę, Ŝe nadszedł czas Ŝeby w większym niŜ dotychczas zakresie ruszyć  

z naprawą dróg i chodników i usatysfakcjonować zniecierpliwionych mieszkańców miasta. 

 Radny Pan Zdzisław Duda poruszył kwestię zadłuŜenia Pani Anny Walerowicz  

i Pana Adam Sucharskiego. Przez 14 lat Pan Adam Sucharski ubiegła się o tańszy lokal 

zastępczy niestety miasto wówczas  nie widziało tego problemu. Sytuacja Pani  Anny 

Walerowicz jest Panu Burmistrzowi dobrze znana, zatem  prosi Pan radny  

o odpowiedź: kiedy i w jaki sposób sprawy te będą załatwione.  

 Radny Pan Stanisław Ferenc w imieniu mieszkańców zwrócił się z zapytaniem do 

Pana Burmistrza czy istnieje moŜliwości korzystania przez młodzieŜ w godzinach 

popołudniowych z boiska przy Szkole Podstawowej Nr 6.  

 Radny Pan Grzegorz Muskała zgłosił interpelację dot. budynku przy  

ul. Czarnieckiego 1 i 1a inwestorki Pani Doroty Gothsonner. Sprawa dotyczy inwestycji, 

która zlokalizowana jest na terenie osiedla Zacisze. W budynku jednorodzinnym  

o zabudowie bliźniaczej prowadzona jest działalność gospodarcza „pokoje gościnne”. Pan 

radny wskazał na szereg nieprawidłowości przy realizacji tej inwestycji, wydaniu 
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zezwoleń na budowę i prowadzenie działalności gospodarczej, która ze względu na swój 

charakter jest uciąŜliwa dla mieszkańców osiedla Zacisze. Szczegółowo temat opisany 

jest w interpelacji złoŜonej na piśmie przez radnego Pana Grzegorza Muskałę (stanowi 

ona zał. nr 21 do protokołu). 

 Radna Pani Celina Włodarczyk dodała, iŜ w rejonie ulicy Czarnieckiego zgodnie  

z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego nie moŜna było budować 

domów jednorodzinnych czy w zabudowie bliźniaczej innych niŜ dwukondygnacyjne – tak 

rada poprzedniej kadencji ten plan uchwaliła. Sprawa inwestycji na ul. Czarnieckiego była 

przedmiotem wielu spotkań Komisji Gospodarki Komunalnej i Komisji BudŜetu.  

 Radny Pan Grzegorz Wnuk zapytał o moŜliwość zorganizowania na terenie 

miasta Kłodzka skate parku dla deskorolkowców. Czy taka inwestycja jest moŜliwa na 

terenie Ośrodka Sportu i Rekreacji. 

Zwrócił się równieŜ z prośbą o rozwaŜenie moŜliwości udzielenia pomocy finansowej na 

rzecz Natalii Figiel, studentki I roku Akademii Muzycznej we Wrocławiu, bardzo 

uzdolnionej kłodzczanki, która jako jedna z trzech Polek zakwalifikowała się na 

międzynarodowy konkurs do Hiszpanii.  

 Radna Pani Teresa Ludwin zapytała czy planuje się odnowienie figur na moście 

Św. Jana i postawienie kwiatów. Pani radna poruszyła równieŜ problem ruchu 

komunikacyjnego w rejonie ulic:  Hołdu Pruskiego, Partyzantów, Wolności bowiem 

parkujące tam samochody niszczą chodniki, wnosi zatem o rozwaŜenie moŜliwości 

zmiany ruchu komunikacyjnego na ulice jednokierunkowe. 

 Radny Pan Leszek Michalski w imieniu swoim, radnego Zdzisława Dudy  

i Zygmunta śerkowskiego złoŜył interpelację dot. nierozwiązanej sytuacji od 2003 roku 

dróg dojazdowych w obrębie kompleksu Wyspiańskiego 40. Przedsiębiorcy w tym rejonie 

od lat bezskutecznie proszą o remont dróg dojazdowych. Szczegółowo temat 

przedstawiony jest na piśmie i stanowi zał. nr 22 do protokołu. 

 Radna Pani Jolanta Kobak zapytała o dalsze losy rozbudowanej pralni 

chemicznej, która jest samowolą budowlaną i wydano decyzję o rozbiórce części obiektu. 

Pani radna prosi o interwencję w tej sprawie, bowiem do dnia dzisiejszego postanowienie 

o rozbiórce nie zostało zrealizowane.  

 Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski wniósł o wprowadzenie na kolejnej 

sesji zmian w budŜecie w celu zabezpieczenia środków na oświetlenie podwórka 

pomiędzy ul. Połabską, a ul. Witosa, zamontowania oświetlenia wymaga równieŜ odcinek 

od ul. Spółdzielczej do Rodzinnej - łącznik do ul. Hołdu Pruskiego pod tunelem.   

  

16. Wnioski i oświadczenia radnych.  

 Radna Pani Celina Włodarczyk wniosła do Pana Przewodniczącego o wdroŜenie 

procedury zmierzającej do przygotowania Statutu Gminy Miejskiej Kłodzko, tak aby Rada 
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mogła pracować na formalnym akcie prawnych. Pani radna wskazała w internecie 

wzorcowy statut gminy. 

 Radny Pan Zdzisław Duda upomniał się o odpowiedź na interpelację, którą złoŜył 

w dniu 7 kwietnia br.  

 Radna Pani Teresa Ludwin otrzymała natomiast odpowiedź na interpelację  

w sprawie wykorzystywania i podnajmu lokali mieszkalnych w Kłodzku przy  

ul. Korytowskiej. Do widomości Rady Miasta Pani Ludwin podała, iŜ 4 lokale mieszkalne 

podnajęte zostały bez zgody Gminy Miejskiej Kłodzko, 2 uŜytkowników nie posiada tytułu 

prawnego a w 11 lokalach mieszkalnych nie zastano najemców uzasadniania się to 

pobytem poza granicami kraju lub w szpitalu. Nasuwa się więc refleksja jak 

wykorzystywane są mieszkania gminne. Pani radna uznaje, iŜ warto tej sprawie się 

przyglądnąć moŜe wówczas kolejka o przydział mieszkań uległaby zmniejszeniu.  

 Radny Pan Janusz Kocoń zapoznał Radę z następującym wnioskiem: 

Dotyczy: stanowiska Rady Miasta i Burmistrza Kłodzka w sprawie koncepcji budowy 

Parku Turystycznego z Miniaturą Ziemi Kłodzkiej planowanego w Boguszynie koło 

Kłodzka. 

Klub Radnych Przyjazne Kłodzko wnioskuje o zajęcie pozytywnego stanowiska w w/w 

sprawie traktując, Ŝe koncepcja budowy Miniatury jest waŜnym planem, wymagającym 

poparcia w interesie  mieszkańców Kłodzka. UwaŜamy, Ŝe w tej sytuacji nie moŜna stać  

z boku tylko naleŜy zaangaŜować się w przygotowanie koncepcji, której realizacja 

mogłaby być kołem zamachowym dla rozwoju turystyki i rozwoju regionu w tym przede 

wszystkim jego stolicy Kłodzka. To wielkie przedsięwzięcie wymaga współpracy  

z powiatem i gminą Kłodzko tym bardziej, Ŝe są podejmowane próby przejęcia tego 

pomysłu przez gminę Szczytna, która jest zainteresowana budową takiej miniatury na 

swoim terenie. Jak dotychczas w/w koncepcja przyjęta uchwałą Rady Powiatu ma juŜ 

wstępną dokumentację finansową ze środków UE co pozwalana na dalszą absorpcję 

funduszy unijnych przy dalszej realizacji przedsięwzięcia. Bardzo aktywna w sprawie jest 

gmina Kłodzko, która wystąpiła nawet do powiatu przejęcie dokumentacji. Są podstawy 

sądzić, Ŝe temat przyciągnie powaŜnych inwestorów bo zadanie ma znaczenie 

ponadregionalne, waŜne takŜe dla promocji turystycznej Dolnego Śląska i Polski. Dlatego 

teŜ w 2006 roku projekt Miniatury był zgłoszony przez Urząd Marszałkowski do 

Ministerstwa Gospodarki jako projekt do rządowego pilotaŜu projektów kwalifikujących 

się do współfinansowania przez Unię. Barierą dla postępu prac jak dotychczas stała się 

Agencja Nieruchomości Rolnych we Wrocławiu dysponująca  terenem planowanym pod 

budowę Parku Turystycznego. 

W tej sprawie ostatnio do premiera Tuska wystąpił autor koncepcji Miniatury i były 

starosta, radny powiatowy Adam Łącki, który jednocześnie zawnioskował stosowną 

zmianę przepisów.  
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Złe przepisy i Agencje trzymające tereny duszą miasta i gminy w Polsce w tym Miasto  

i Gminę Kłodzko. 

W w/w okolicznościach, ponad polityczno-partyjnymi róŜnicami, powiat i gmina  

z aktywnym udziałem miasta powinny wspólnie działać doprowadzając do przejęcia 

niezbędnych terenów i utworzenia wspólnego podmiotu z udziałem inwestorów 

zainteresowanych budową Parku Miniatury. 

Omawianemu projektowi przyświecają cele od realizacji których zaleŜy poprawa naszego 

znaczenia i bytu, t.j.:  

- zwiększenie krajowego i turystycznego ruchu turystycznego 

- Stworzenie znaczącej w Europie, unikalnej i specyficznej multiatrakcji turystycznej 

Euroregionu Glacensis 

- Aktywizacja gospodarcza i proturystyczna, tworząca miejsca pracy i sprzyjająca 

wzrostowi zamoŜności mieszkańców regionu. 

W tym kontekście, mając na względzie dobro naszych mieszkańców i wykorzystywanie 

historycznej szansy oczekujemy zdecydowanych działań władz kłodzkich w kierunku 

wdroŜenia w Ŝycie tego zadania. 

Klub Radnych „Przyjazne Kłodzko” 

 

 Radny Pan Zygmunt śerkowski odnosząc się do powyŜszego pomysłu uznał, iŜ 

przed jego realizacją naleŜałoby przeprowadzić badanie opinii społecznej czego turyści 

oczekują i czy akceptują pomysł stworzenia miniatury Parku Turystycznego Ziemi 

Kłodzkiej. Pan radny osobiście uwaŜa, Ŝe przyjemniej jest oglądać naturalne zabytki 

aniŜeli ich miniatury. 

 Radna Pani Jolanta Kobak wyraziła odmienne zdanie podając za przykład Włoch, 

Danii gdzie turysta najpierw ogląda miniaturę, a następnie udaję się do konkretnego 

zabytku. 

 Radny Pan Janusz Kocoń wyjaśnił, iŜ celowo wniosek przedstawił Radzie, po to 

aby wywołać określone reakcje i podjąć dyskusję w temacie. 

 
17.  Sprawy róŜne. 
  
 Przewodniczący Pan Henryk Urbanowski odczytał postanowienie Wojewódzkiego 

Sądu Administracyjnego w sprawie zaskarŜonej uchwały Rady Miejskiej w Kłodzku z dnia 

29 listopada 2007r.  Nr XVI/143/2007 w przedmiocie  Statutu Gminy Miasta Kłodzka, 

gdzie  WSA postanowił umorzyć postępowanie. 

Następnie Pan Przewodniczący przypomniał o obowiązku złoŜenia do dnia 30 kwietnia br. 

oświadczeń o stanie majątkowym.  

W imieniu własnym i Pana Burmistrza Przewodniczący zaprosił wszystkich na powiatowe  

i miejskie obchody dnia 3 maja w Kłodzku. 
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Przewodniczący podziękował Panu Andrzejowi Dąbrowskiemu za zorganizowanie 

spotkania podczas którego wręczono krzyŜe Prezydenta RP zesłańcom Sybiru.  

Pan Przewodniczący złoŜył równieŜ podziękowania dyrekcji OSiR za zorganizowanie  

V Olimpiady Przedszkolaków. Za wspaniałą organizację wpłynęły słowa uznania od 

Komendy Powiatowej Policji, ZOZ Kłodzko oraz rodziców i dziennikarzy. Olimpiadę 

wygrało Przedszkole nr 2. Organizację imprezy wspomogli równieŜ radni: Pani Celina 

Włodarczyk – fundując nagrody oraz radna Pani Teresa Ludwin, Pan Józef Trocki i radni 

pracujący na OSiR czyli Pani Danuta Kołt i Pan Leszek Michalski.  

W imieniu Komendanta StraŜy Miejskiej i Pana Burmistrza Pan Przewodniczący w zaprosił 

radnych na uroczyste poświęcenie nowego samochodu StraŜy Miejskiej w Kłodzku, które 

odbędzie się w dniu 27.04.2008r. o godz. 1100 w Kościele PodwyŜszenia KrzyŜa  

w Kłodzku. 

 Radny Pan Leszek Michalski zaprosił na II Kłodzki Piknik Artyleryjski, manewry 

artyleryjskie odbędą się w wykonaniu około 100 uczestników z czterech państw europy, 

po pokazach będzie moŜliwość zwiedzenia historycznego obozowiska na DonŜonie, 

zapoznania się za sprzętem epokowym jak równieŜ uczestniczyć w pokazach walk 

rycerskich i pokazie teatru ognia, które odbędą się wieczorem na DonŜonie Twierdzy 

Kłodzkiej. 

 Zastępca Burmistrza Pan Witold Krzelowski poinformował, iŜ w dniu dzisiejszym 

odbył się konkurs na Dyrektora Miejskiego Zespołu Szkół z dwóch kandydatek wyłoniono 

Panią Iwonę Sarkowską.  

 Radna Pani Teresa Ludwin poinformowała, iŜ 28.04.2008r. odbędzie się 

konferencja zrzeszająca organizacje pozarządowe zajmujące się problematyką osób 

niepełnosprawnych. Celem konferencji jest utworzenie sejmiku osób niepełnosprawnych 

pn. Sudecki Sejmik Osób Niepełnosprawnych.  

 

18.  Zakończenie sesji. 

Po wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad Przewodniczący Rady Pan 

Henryk Urbanowski zamknął XXII sesję Rady Miejskiej mówiąc: „Zamykam XXII sesję 

Rady Miejskiej  w Kłodzku”.  

 
 
Zakończenie sesji nastąpiło o godz. 1645  (1205 – 1645). 
Czas trwania sesji  4  godz.  40 minut. 
 

Protokół sporządziła: Barbara Gargasz 

        ….......................... 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Kłodzku 
 
            Henryk Urbanowski 
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